

Meeting of the Regional Advisory Process

Ecosystem Overview and Assessment Report for the Bras d'Or Lakes Coastal Management Area

**2-3 November 2005
Wagmatook Culture and Heritage Centre
Wagmatook, Cape Breton**

REMIT

Background:

The Bras d'Or Lakes and surrounding watershed has been identified as a Coastal Management Area under the Oceans Act and, in conjunction with the Scotian Shelf, is now one of the five priority areas for Integrated Oceans Management as described in Canada's Oceans Action Plan (2005). Development of an integrated management plan for the Bras d'Or Lakes will be a multi-step process that will serve as a model for other coastal management areas. The Bras d'Or Lakes IM Planning process will build on existing activities and initiatives, including research conducted as part of the Science for the Integrated Management of the Bras d'Or (SIMBOL) program and work conducted by the Eskasoni Fish and Wildlife Commission and others. One of the first steps in the Integrated Oceans Management process is the development of an Ecosystem Overview and Assessment Report, which summarizes existing environmental and socio-economic information, evaluates key interactions and issues, and identifies Ecologically and Biologically Significant Areas. A draft Ecosystem Overview and Assessment Report has been prepared for the Bras d'Or Lakes, and review of this report will be the primary objective of the proposed Regional Advisory Process (RAP). It is expected that this report will help to facilitate the preparation of a State of the Bras d'Or Report and other management considerations currently being sought through the Collaborative Environmental Planning Initiative (CEPI).

The geographic focus of this Regional Advisory Process will be on the Bras d'Or Lakes and surrounding watershed. Connections to the Eastern Scotian Shelf Integrated Management area and other areas of Cape Breton will also be

Réunion dans le cadre du Processus consultatif régional

Aperçu et évaluation de l'écosystème de la zone de gestion côtière du lac Bras d'Or

**Du 2 au 3 novembre 2005
Wagmatook Culture and Heritage Centre
Wagmatook, Cap-Breton**

DEMANDE DE RENVOI À LA RÉUNION

Renseignements de base

Le lac Bras d'Or et son bassin hydrographique ayant été retenus comme zone de gestion côtière en vertu de la *Loi sur les océans*, ils constituent maintenant, avec le plateau néo-écossais, une des cinq zones prioritaires devant faire l'objet d'une gestion intégrée de l'océan, comme indiqué dans le Plan d'action pour les océans du Canada (2005). L'élaboration d'un plan de gestion intégrée du lac Bras d'OR sera un processus en plusieurs étapes qui servira de modèle pour d'autres zones de gestion côtières. Le processus de planification de la GI dans le lac Bras d'Or reposera sur les activités et initiatives déjà en place, notamment sur les recherches réalisées dans le cadre du programme de données scientifiques pour la gestion intégrée du lac Bras d'Or (SIMBOL) et sur les travaux de la Eskasoni Fish and Wildlife Commission et d'autres organismes. Une des premières étapes du processus de gestion intégrée consiste à élaborer un aperçu et une évaluation de l'écosystème, résumant les données environnementales et socio-économiques courantes, évaluant les principaux aspects de la question et interactions, et définissant les zones importantes sur les plans écologique et biologique. Une ébauche d'Aperçu et évaluation de l'écosystème du lac Bras d'Or et son examen est la raison première de la réunion du Processus consultatif régional (PCR) qui est prévue. Ce document devrait faciliter l'établissement d'un rapport sur l'état du lac Bras d'Or et les autres mesures de gestion actuellement envisagées dans le cadre de l'Initiative de planification environnementale conjointe.

Cette réunion du Processus consultatif régional sera axée sur le lac Bras d'Or et son réseau hydrographique. On y examinera aussi les liens avec la zone de gestion intégrée de l'est du plateau néo-écossais et avec d'autres régions du

considered.

Objectives:

Objective 1: To review material contained in the Ecosystem Overview and Assessment Report for the Bras d'Or Lakes prepared by the Oceans and Coastal Management Division for accuracy and completeness. Any gaps in information are to be identified.

Objective 2: To review and reach agreement on the methodology for selection of Ecologically and Biologically Significant Areas (EBSAs) in the Bras d'Or Lakes.

Preparation:

An Ecosystem Overview and Assessment Report that summarizes the available information on the various components of the Bras d'Or Lakes ecosystem has been prepared by the Oceans and Coastal Management Division and will be made available to RAP participants prior to the meeting. This report will include a preliminary assessment and identification of Ecologically and Biologically Significant Areas.

Products:

Products of this RAP will include:

- Ecosystem Overview and Assessment Report
- Proceedings of Meeting
- Science Advisory Report

Participation:

Participation will be by invitation, based on knowledge and expertise, and will include:

- DFO Science, Fisheries Management, Oceans and Habitat
- Environment Canada
- Natural Resources Canada
- First Nations (UINR, EFWC, UNSI)
- Provincial Departments (Environment, Natural Resources, Agriculture and Fisheries)
- Municipal Government (Planning)
- NGO's
- Cape Breton University
- Community

Cap-Breton.

Objectifs

Objectif 1 : Examiner le contenu de l'Aperçu et évaluation du lac Bras d'Or établi par la Division de la gestion côtière et des océans pour s'assurer de son exactitude et de son exhaustivité. Cerner toute lacune dans l'information.

Objectif 2 : Examiner la méthode de sélection des zones importantes sur les plans écologique et biologique dans le lac Bras d'Or et s'entendre sur cette méthode.

Préparation

Un Aperçu et évaluation de l'écosystème résumant l'information disponible au sujet des diverses composantes de l'écosystème du lac Bras d'Or a été établi par la Division de la gestion côtière et des océans et sera mis à la disposition des participants avant la réunion. Le document comprend une évaluation et une définition préliminaires de zones importantes sur les plans écologique et biologique.

Produits

La réunion du PCR débouchera sur les produits suivants :

- Aperçu et évaluation de l'écosystème
- Compte rendu de la réunion
- Avis scientifique

Participation

On invitera, en fonction de leurs connaissances et de leur expertise, des représentants des secteurs suivants :

- MPO - Sciences, Gestion de l'habitat et Océans et Habitat
- Environnement Canada
- Ressources naturelles Canada
- Premières nations (UINR, EFWC, UNSI)
- Ministères provinciaux (Environnement, Ressources naturelles, Agriculture et Pêches)
- Administration municipale (Planification)
- ONG
- Université du Cap-Breton
- Collectivité